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آیین نامـــه ارتقـــا که این روزها بار دیگر به موضـــوع داغ نظام آموزش عالی 
تبدیل شده، تا امروز سه بار دستخوش تغییر شده است. قانونی که اولین 
بار در ســـال 87، بار دیگر با فاصله زمانی دوســـاله و آخرین بار هم ســـال 
94 تغییراتی را تجربه کرد. با این حال هنوز این آیین نامه فاصله زیادی با 
انتظارات جامعه دانشگاهی دارد. آیین نامه ارتقا را باید ازجمله موضوعات 
چالش برانگیز نظام آموزش عالی کشور دانست. قانونی که طی یک دهه 
اخیر با انتقادات زیادی از سوی فعالان آموزش عالی همراه بوده است اما 
در رأس آنهـــا، مقام معظم رهبـــری نیـــز در دیدارهای مختلفی که با جامعه 

دانشگاهی داشتند، به طرق مختلف به ناکافی بودن این آیین نامه برای 
تســـهیل مســـیر حضور فعال اساتید در رفع چالش های صنعت و جامعه 
تاکید داشتند. مطالبه ای که 25 مهر ماه امسال در دیدار ایشان با نخبگان 
و استعدادهای برتر علمی بار دیگر مطرح شد. ایشان در این دیدار با انتقاد 
از مشروط بودن ارتقای اساتید به مقالات علمی، این مساله را غیرمنطقی 
دانستند. بعد از صحبت های ایشان انتظار می رفت تا مسئولان در رده های 
مختلف با برگزاری مصاحبه یا انتشار پست های مختلف در فضای مجازی 
نسبت به این مهم واکنش نشان دهند؛ موضوعی که تنها چهار روز بعد 
ک ارتقای  رنگ واقعیت به خود گرفت. در حقیقت نشست بررسی تغییر ملا
اعضای هیات علمی در شورای عالی انقلاب فرهنگی کمتر از یک هفته 

برگزار شد. آنچه درباره این جلسه و جلساتی از این دست که گویی قید 
فوریت تنها در برپایی آن وجود دارد، به چشـــم می آید، بیشـــتر از آنکه به 
راهـــکار عملـــی و علمی برای برون رفت نظام آموزش عالی از چالش های 
مرتبط با ارتقای اساتید منتهی شود، تنها در حد ترسیم وضعیت موجود که 
دیگر همه فعالان این حوزه تصویر واضحی از آن دارند، خلاصه می شود. 
موضوع قابل تامل دیگر اینکه هر چند آیین نامه ارتقا قرار بود سال 1400 دوباره 
دستخوش تغییراتی شود، اما نه تنها هنوز این اتفاق نیفتاده، بلکه به گواه 
برخی از کارشناسان آیین نامه جدید که این روزها در شورای عالی انقلاب 
فرهنگی بررسی می شود، تغییر ویژه ای نسبت به آخرین نسبت آیین نامه 
که مربوط به سال 94 است، ندارد. البته شاهد مثال این امر را هم می توان 

برگزاری همین جلســـه 29 مهر ماه دانســـت. جلســـه ای که نشان می دهد 
هنـــوز آیین نامـــه جدید فاصله معناداری تا تحقق نگاه رهبری و کم کردن 
وزن مقاله محوری در ترفیع اساتید دارد. نکته دیگر اینکه با وجود مشخص 
بودن چالش های این حوزه و حتی وجود آیین نامه، آنچه امروز از اهمیت 
بالایی برخوردار اســـت، ســـرعت عمل و اســـتفاده از بدنه کارشناسی این 
حوزه برای رسیدن به راهکارهای عملیاتی این حوزه است. مساله ای که 
به نظر می رسد حداقل در بازنگری آیین نامه جدید مورد توجه قرار نگرفته 
است. آن گونه که برخی کارشناسان می گویند تعارض منافع یکی از دلایل 
منع دستیابی به آیین نامه ای مطلوب است. »فرهیختگان« در پرونده امروز 
مروری بر نقدهای وارد به آیین نامه کنونی در کنار ارائه راهکار داشته است.

آیین نامه ارتقا تنها آیین نامه ای است که با مدنظر قرار دادن متر و معیار آن، اساتید 
امکان ارتقا و رسیدن به مرتبه بالاتر علمی را در نظام آموزش عالی پیدا می کنند. 
این آیین نامه چندین بار مورد بازنگری قرار گرفته و این روزها بار دیگر در شورای 
عالی انقلاب فرهنگی درحال چکش کاری است. بااین حال به نظر می رسد 
هنوز فاصله زیادی تا بسترسازی برای ورود جدی اساتید به انجام فعالیت های 
پژوهشی کاربردی و بنیادین دارد. موضوعی که طی سال های اخیر بارها مورد 
تاکید مقام معظم رهبری قرار گرفته است. در همین راستا مصاحبه ای با محمد 
اسدبگی، معاون سیاستگذاری علمی پژوهشکده سیاست پژوهی و مطالعات 
راهبردی حکمت انجام داده ایم. به گفته او باید سازوکار تدوین این آیین نامه، 
از وضعیت فعلی خارج و کمیته علمی دائمی با حضور چهره های مشروع در 
حوزه دانشگاهی تشکیل شود. متن کامل این گفت وگو را در ادامه می خوانید.

 
، هنوز بحث آیین نامه ارتقا  با توجه به تاکیدات مقام معظم رهبری در ســـال های اخیر
نتوانسته بستر را برای انجام پژوهش های کاربردی و ورود جدی اساتید به این حوزه باز 

کند؛ مشکل اصلی این بخش چیست؟
دربـــاره اینکـــه چـــرا بحث پژوهش های کاربـــردی تا امروز توجه جـــدی به آن صورت 
نگرفته، باید عنوان کرد بخش زیادی از آن به دلیل فرهنگ دانشگاهی است؛ چراکه 
این فرهنگ طالب آن است که استاد به مقاله توجه کند. دلیل دیگر هم مربوط به 
اهدافی است که سیاستگذاران آموزش عالی از اواخر دهه 80 درباره رشد و بازنمایی 
علمی در ســـطح بین المللی قرار داده بود. موضوعی که باعث شـــد ضریب ویژه ای 
به بحث مقالات اختصاص پیدا کند تا از این طریق بتوان به وجه علمی کشور در 
سطح جهانی پرداخت. مساله دیگر مربوط به آن است ما در این حوزه هم مانند دیگر 
حوزه های زندگی انسان، سیطره کمیت را شاهد هستیم و عملا دچار کمیت گرایی 
هســـتیم. البته این مســـاله ذات دولت های مدرن و زندگی امروزی اســـت که توجه 

ویژه ای به کمیت دارند. 
اما بخش مهم این مساله به حکمرانی آموزش عالی برمی گردد و امروز با حکمرانی 
چندســـطحی در این حوزه مواجهیم، یعنی یک حکمرانی از ســـطح گروه آزمایشـــی 
شـــروع می شـــود، بعد در سطح میانی، حکمرانی به خود دانشگاه ها و سازمان های 
آموزشی برمی گردد که یک سری هنجارها را برای خودشان قائل هستند، ازجمله آن 
می توان به همان ارائه مقاله برای بازنمایی علمی اشاره کرد. در سطوح بالاتر و سطح 
ملی و بین المللی نیز این امر را داریم. ما در ســـطح ملی آموزش عالی، الگوی مورد 
وفاق درباره حکمرانی نظام آموزش عالی و بسیاری دیگر از نظام ها نداریم و در اصل 
تعارض دیدگاه ها درباره حکمرانی نظام علمی به وفور دیده می شود و در مقابل تعدد 
نهادهای سیاستگذار را شاهدیم که هر کدام از این نهادها خواسته های متفاوتی 
دارند و ذی نفعان مختلفی هم درون آنها وجود دارد که طبیعتا منافع خاص خودشان 
را دارند. برآیند فعالیت هرکدام از این نهادها ایده ها و الگوهای مختلف حکمرانی 
است، به طور مثال ایده اینکه دانشگاه باید خودش برای خودش تصمیم بگیرد در 
کشور ما در قالب دانشگاه هیات امنایی اجرایی می شود. در مقابل حاکمیت قائل به 
الگوی دولت محور و متمرکز است. در سال های اخیر همواره دیدیم که بحث دانشگاه 
کارآفرین و ایده های دیگری درباره ایده دانشگاه مطرح می شود که آنها مجموعا یک 
وضعیت آشفته حالی را در نسبت به حکمرانی، سیاستگذاری و برنامه ریزی نظام 
آموزشی فراهم کرده و نتیجه آن هم این است که ما به یک وحدت نظر و نقطه مطلوب 

نرسیده ایم که مورد وفاق باشد. 
در اینجا بد نیست تعریفی از حکمرانی داشته باشیم، حکمرانی به معنای آن است 
که چه کســـی تصمیم می گیرد که تصمیمات چه باشـــد؟ و امروز چه کســـی ها زیاد 
شده اند و همین مساله باعث شده به نتیجه مطلوب در این زمینه نرسیم. حتی ما 
نتوانستیم به شکل مطلوب به سمت وفاق در میان این چه کسی ها حرکت کنیم؛ 
البته اتفاقاتی در این زمینه رخ داده است اما کافی نیست. هرچند شاید در برهه های 
ایده های مختلفی را درباره دانشـــگاه ها مطرح می کردیم، اما بالاخره یکجا تصمیم 
گرفتیم که این ایده ها به سند تبدیل شود که در اواخر دهه 80 و اوایل دهه 90 نظام 
سیاستی ما به دلیل عدم توافق و تغییر و تحولاتی که در نظام تصمیم گیری آموزش 
عالی رخ می داد، به این نتیجه رسیدند که نقشه جامع علمی کشور و سند دانشگاه 
اسلامی نگاشته شود که آنها را باید گام های مثبتی دانست؛ اما مساله اصلی اینکه 
باید درباره این اسنادبالادستی گفتمان سازی شده و در بدنه تصمیم گیران و بازیگران 
این حوزه، به بحث گذاشته شود تا بتوانیم آنها را به مرحله اجراسازی برسانیم. اینها 

کارهایی است که باید در سطح ملی اتفاق بیفتد. 
در سطح بین المللی هم می بینیم که زیست بومی برای آموزش عالی داریم که موتورهای 
پرقدرتی هم دارند و می توانند  انگیزه های آموزش عالی را ســـوق دهند. به طور مثال 
... که نگاه  ، شانگهای و به رتبه بندی دانشگاهی در سطح بین المللی مانند تایمز
می کنیم، متوجه می شـــویم هرکدام فلســـفه خاص به خودشـــان را دارند و پشت آنها 
هم اهداف استعماری وجود دارد؛ چراکه هرکدام از تدوین کنندگان این نظام های 
رتبه بندی هدف خودشان را دنبال می کنند و همین نظام ها  انگیزه بسیار قوی را در 
میان دانشگاه ها برای قرارگیری در لیست های منتشرشده ایجاد کرده است، یعنی 
مسیر به گونه ای است که دانشگاه ها تلاش می کنند تا رفته رفته رتبه شان را در این 

نظام ها بهبود می بخشند تا از این طریق جریان های پولی، نیروی انسانی و علمی برای 
آنها شکل بگیرد. البته نبض این جریان ها در دست نظام استعماری بین المللی است 
و آنها هم حکمرانی بین المللی علمی شان را دنبال می کنند. اینها ادله ای است که 
بدانیم چرا ما با اهدافی که می خواستیم و نکاتی که مقام معظم رهبری درباره مقالات 

و ارتقا عنوان می کنند، نرسیده ایم. 

آخرین بار ســـال 1400 بود که وزارت علوم قصد تغییر آیین نامه ارتقا داشـــت و حالا این 
مسیر از طریق شورای عالی انقلاب فرهنگی دنبال می شود، اما به نظر می رسد هنوز این 
آیین نامه فاصله زیادی با آنچه در حوزه پژوهش و پژوهش های کاربردی انتظار می رود، 
دارد. چرا ورود نهادی مانند شورای عالی انقلاب فرهنگی هم نتوانست کاری از پیش ببرد؟
درون شورا هم وحدت گفتمان وجود ندارد. ترکیب شورا با ترکیب دولت تغییر کرده 
و دبیر هم با رفت وآمد دولت ها عوض می شود، همچنین فشارهای جانبی هم روی 
شورا وجود دارد. نکته دیگر اینکه وقتی افراد شورا در چندین پژوهشکده و دانشگاه 
حضور دارند، عملا توان کافی برای پرداخت این مسائل را ندارند. گلایه دیگر اینکه 
شـــورا بـــه دانش این موضوعات توجه نمی کنـــد، یعنی برای بحث آیین نامه ارتقا، ما 
چندیـــن ســـال در پژوهشـــکده تحقیق کردیـــم و یک مجله ویژه صرفـــا در این حوزه 
منتشـــر کردیم. اما همین امروز که بحث آیین نامه ارتقا روی یکی از میزهای شـــورا 
درحال بررسی است؛ نگاه کنید تا چه میزان به ادبیات و دانش و متخصصان این 
حوزه مراجعه می شود؟ اینها همان دلایلی است که می بینیم از درون شورا هم اتفاق 

خاصی برای این حوزه رخ ندهد. 

راهکار عملی و عملیاتی برای تدوین آیین نامه ارتقایی که  بتواند مسیر ورود اساتید به 
حل مشکلات صنایع و سازمان های مختلف را حل کند، چیست؟

آیین نامه ارتقا مسائل زیادی دارد، البته این معنی نیست که این مسائل ناشی از خود 
نظام ارتقا است؛ چراکه نظام ارتقا تابع نظام تصمیم گیری، حکمرانی و سیاستگذاری 
آموزش عالی است. طبیعتا اگر می خواهیم تصمیماتی را در این زمینه رقم بزنیم، لازم 
است تا در ابتدا تصمیماتی را در خارج از موضوع ارتقا رقم بزنیم. در اینجا بد نیست 
برخی از چالش های حوزه ارتقا را مرور کنیم. اولین چالش نظام ارتقا این اســـت که 
دیدگاه های مختلفی درباره شأن هیات علمی و فعالیت هایی که باید برای ترفیع 
انجام دهد، وجود دارد. به طور مثال درباره ماده فرهنگی و علمی و اجرایی دیدگاه های 
مختلفی وجود دارد، یعنی حداقل برای هر کدام از این دو حوزه، سه دیدگاه مختلف را 
شاهد هستیم. چالش دیگر یکسان نگری و عدم رعایت تنوع در زیرنظام های آموزشی 
را در بحث ارتقا داریم. مساله دیگر اینکه باید به مرتبه های مختلف علمی و علوم 
مختلف توجه جدی کرد. همچنین نباید معیارهای ارتقا برای همه موسسات آموزش 
عالی یکسان اجرا شود. سازوکارهایی که برای امتیازدهی وجود دارد هم خودش قابل 
بحث است. چگونگی و کیفیت بررسی ارزیابی پرونده اساتید از سوی هیات های 
ممیزه هم قابل بحث است. یعنی اگر ما هر بار آیین نامه ارتقا را دستخوش تغییر قرار 

دهیم اما ساختار اجرایی آن را اصلاح نکنیم، عملا راه به جایی نمی برد. 
نکته دیگر اینکه امروز همه هیات علمی مان تلاش می کند تا به جایگاه اســـتادی 
برسد؛ دلیلش هم این است که ما هرم هیات علمی را به درستی در دانشگاه ها تعریف 
نکرده ایم. یعنی ما باید بگوییم که در رشته X باید در قله این رشته، تعداد مشخصی 
، استادیار و مربی داشته باشیم اما امروز چنین تعریفی را در مواجهه  استاد، دانشیار
با رشته ها نداریم. همین مساله باعث شده امروز ما با یک هرم وارونه مواجه هستیم. 
یعنی در راس این هرم تعداد اساتید زیادی را شاهد هستیم، اما در سطح پایین که باید 
شاهد حضور دانشیار و مربیان باشیم، تعدادشان به شدت کاهش پیدا کرده است. 
نکته دیگر اینکه وقتی در کنار سازوکار ارتقا، سازوکار تنزل را نداشته باشیم باز هم با 
مشکل روبه رو می شویم درحالی که در بسیاری از کشورها می بینیم اساتید می گویند 
اگر به خوبی کار نکنند، جایگاه شان تنزل پیدا می کند. قطعا ما باید ساختارهای 
دیگری را در کنار ارتقا اصلاح کنیم. همچنین ما می گوییم آیین نامه ارتقای ما به تنوع 
زیرنظام ها و رشته ها اهمیت نمی دهد. قطعا اگر می خواهیم به درستی به این حوزه 
بپردازیم باید ساختارهای حساسی را نسبت به تنوع رشته ها و زیرنظام ها ایجاد کنیم. 
 ... مثال ساده اش این است هیات ممیزه دانشگاه تهران، دانشگاه بجنورد، بروجرد و
یکسان موضوعات را بررسی می کنند؟ طبیعتا این طور نمی توان کار را انجام داد. در 
مقابل هم چالش هایی را در این زمینه داریم. یعنی ما در بحث اعتماد به دانشگاه ها 
هنوز مشکل داریم، یعنی اگر بخواهیم ارتقا را به هیات های ممیزه دانشگاه ها واگذار 
کنیم، باز هم مشکلات مختلفی مانند لابی، همراستایی دانشگاه و هیات ممیزه 
... را خواهیم داشت. به همین دلیل نمی توان ساده انگارانه به  خاص با نظام آموزشی و
موضوع ارتقا نگاه کرد؛ چراکه درهم تنیدگی های زیادی با حوزه های دیگر به همراه دارد. 

تـــا چـــه میـــزان می تـــوان از تجربیات دنیا و مســـیر ارتقـــا در دانشـــگاه های مطرح جهان 
الگوبرداری کرد؟

در نظام های برتر آموزشی عالی دنیا این طور نیست که فرمی داشته باشند و در آن 
امتیازات بخش های مختلف روشن و به دانشگاه هایشان ابلاغ شود و شیوه امروزی 
کشور براساس بررسی هایی که در سال 94 انجام دادیم، تنها در چند کشور مانند ترکیه 

»فرهیختگان« در گفت وگو با کارشناسان وضعیت آیین نامه ارتقای اساتید را بررسی کرد  

 تعارض منافع 
مانع اصلی اصلاح آیین نامه ارتقا

آسیب شناسی ارتقای اساتید 
14 مساله، 13 راهکار

معاون سیاستگذاری علمی پژوهشکده سیاست پژوهی و مطالعات 
راهبردی حکمت در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

 ساختار اجرایی آیین نامه  ارتقا  اصلاح نشود
 عملا راه به جایی نمی بریم

       اعضای هیات علمی دانشگاه ها از مهم ترین مولفه های نظام آموزشی   بحث ارتقا باید از تغییر و تحولات دولتی مستثنی شود
و از اساسی ترین عناصر توسعه و پیشرفت در هر کشوری به شمار می آیند 
و به عنوان ســـرمایه های مهم هر جامعه، نقشـــی حساس و سرنوشت ساز 
که  در تربیت نیروهای متخصص و آینده سازان جامعه ایفا می کنند؛ چرا
کارآمدی ساختار نظام  آموزش  عالی  در پرتو توانمندی و اثربخشی  آنان ، 
، محقق  می شود. حال با  به عنوان  اصلی ترین  منابع  انسانی  در این  ساختار
 ، توجه  به  این مهم و نقش  انکارناپذیر استادان  در توسعه  و پیشرفت  کشور
به نظر می رسد توجه جدی به بررسی فرآیند ارتقای اعضای هیات علمی 
به عنوان مهم ترین مولفه رضایت شـــغلی و پاســـخگویی  مناســـب  به  آن 
ی اســـت. یکـــی از ســـازوکارهای اصلی و مهم در جهت توســـعه و  ضـــرور
بهبـــود کیفیـــت، کارآمـــدی و اثربخشـــی آموزش عالی )به صـــورت اعم( و 
اعضـــای هیات علمی )به صورت اخص( سیاســـت نحـــوه ارتقای مرتبه 
که اساســـا فرآیند ارتقا می تواند  علمی اعضای هیات علمی اســـت؛ چرا
چگونگی ارزش ها، رفتارها، تشخص فردی و هویت شخصی و اجتماعی 
یادی بر فعالیت های پژوهشی،  اعضای هیات علمی را شکل دهد و تاثیر ز
، نظام ارتقای مرتبه  آموزشـــی و خدماتی آنان داشـــته باشـــد. به بیان دیگر
علمی اعضای هیات علمی، می تواند در کم اهمیت شدن و غیرکاربردی 
... آنان نقش داشته باشد. بنابراین  بودن فعالیت های آموزشی، پژوهشی و
در گزارش حاضر سعی شده است از منظری نو به آسیب شناسی فرآیند 
ارتقای اعضای هیات علمی پرداخته شود. در این راستا به منظور بررسی 
و تحلیل پیشینه موضوع، نخست به بررسی جایگاه ارتقای مرتبه علمی 
اعضای هیات علمی دانشـــگاه ها در اســـناد بالادستی و سپس با انجام 
مصاحبه با خبرگان موضوعی به آسیب شناســـی مســـاله و ارائه پیشنهاد 

راهبردی و سیاستی پرداخته شده است. 
 

   جایگاه ارتقـــای مرتبه علمی اعضای هیات علمی 
دانشگاه ها در اسناد بالادستی

سند اسلامی شدن دانشگاه ها 
یابی    تســـریع  ضابطه منـــد  فرآیند  جـــذب،  تربیت،  ارتقا  و  نظـــارت  و  ارز

 مستمر  اعضای  هیات علمی )راهبرد 9(
یابی  مستمر  و  هدفمند  و  تدوین  شاخص های    تدوین  نظام  جامع  ارز
 فعالیت های  علمی- فرهنگی  اساتید  و  بازخورد نتایج  آن  به منظور  ارتقای 

 اعضای  هیات علمی )راهبرد9-7(
ی  نظام  ارتقا  و  تشویق  دانشگاه ها،  اساتید  و  دانشجویان     هدفمندساز

ی )راهبرد3( بر مبنای  تولید  علم و فناور
سند جامع علمی کشور 

  بازتعریف نظام ارتقای اعضای هیات علمی و پژوهشـــگران براســـاس 
ضوابط کیفی و اهداف و ارزش های نقشه جامع علمی کشور

 سند تحول علم و فناوری کشور
  تنظیم نظام ارتقای اســـتادان و پژوهشـــگران با تعیین نســـبت آموزش، 
پژوهش و ارائه خدمات اعم از مشاوره علمی یا انجام پروژه های تحقیقاتی 

برای موسسات دولتی و خصوصی )الف(
برنامه پنجم توسعه:

  بازنگـــری آیین نامـــه ارتقـــای اعضـــای هیات علمی به نحـــوی که تا 50 
درصد امتیازات پژوهشی اعضای هیات علمی معطوف به رفع مشکلات 

کشور باشد. 
سیاست های کلی علم و فناوری

  ارتقای منزلت و بهبود معیشـــت اســـتادان، محققان و دانش پژوهان و 
اشتغال دانش آموختگان

   آسیب شناسی نظام ارتقای مرتبه علمی 
اعضای هیات علمی

نظـــام ارتقـــای اعضای علمی به عنوان یکی از چالش های اساســـی نظام 
که آیین نامه  آموزش عالی ایران در دو دهه اخیر شـــناخته می شـــود؛ چرا
ی در 20 سال گذشته توسط دانشگاه های  ارتقا به عنوان ابزار سیاستگذار
مختلف به دفعات مورد بازبینی قرار گرفته اســـت. از آنجا که نظام اداره 
ی حوزه های  امور در ایران اغلب به شـــیوه متمرکز اســـت، سیاســـتگذار
مختلف نیز از این امر مستثنی نیست، به گونه ای که در حوزه آموزش عالی، 
نهادهـــای مختلفـــی به تصمیم گیری درباره آن می پردازند و دانشـــگاه ها 
در اغلب امور تنها مجری سیاســـت ها و تصمیمات اتخاذشـــده توســـط 
نهادهای سیاستگذار و تصمیم گیر مانند شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
ی  مجلس شـــورای اســـلامی و در مواردی وزارت علوم، تحقیقات و فناور
هســـتند. سیاست های اتخاذشده در حوزه نظام ارتقای مرتبه علمی نیز 
خارج از چهارچوب فوق نیست؛ به گونه ای که آیین نامه ارتقا- که مهم ترین 
ابزار شناخته شده آن است- به پیشنهاد وزارتخانه های علوم، تحقیقات 
ی و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و با تصویب شورای عالی  و فناور

انقلاب فرهنگی شکل قانونی به خود می گیرد. در سال های اخیر نهادهای 
فوق الذکر توجه اساسی به نظام ارتقای مرتبه علمی و به تبع آن آیین نامه 
ارتقـــا داشـــته اند که موجـــب بازبینی چندباره آن طی ســـال های 1387 تا 
1394 شـــده اســـت که در آخرین نسخه اصلاح شده توسط شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، معیارهای ارتقای مرتبه اعضای هیات علمی در چهار 
بخش فرهنگی- تربیتی و اجتماعی، فعالیت های آموزشی، فعالیت های 
پژوهشی- فناوری و فعالیت های علمی- اجرایی تدوین شد، اما به دلایل 
مختلف و از نگاه های متفاوت مورد نقادی قرار گرفت که در ذیل برخی 

از نقدهای وارده تحت عنوان آسیب شناسی ارائه شده اند:
  یکسان نگری به دانشگاه ها و حوزه های مختلف دانشی

  نگاه یکسان به تمام رشته های دانشگاهی 
  درنظر نگرفتن تنوع دانشگاه ها و بی توجهی به آمایش آموزش عالی

یاد بـــر اهمیت  کیـــد ز ی به خصـــوص تا   تشـــدید فرهنـــگ مقاله محـــور
ISI مقالات

یکرد کمی محور آیین نامه   رو
یابی خبره محور   عدم ارز

یابی و آیین نامه   عدم آشنایی برخی اعضا به شاخص های ارز
  ســـازوکار نامشـــخص نحـــوه انتخاب اعضـــای کمیته های منتخب، 

کمیسیون های تخصصی و هیات های ممیزه
  فقدان شفافیت کافی

  مشخص نبودن حدود اختیارات اعضا
  فرسایشی بودن فرآیند بررسی پرونده های ارتقا ازجمله فرآیند استعلام 

)صلاحیت عمومی(
  سلیقه ای عمل کردن کمیته های منتخب، کمیسیون های تخصصی 

و هیات های ممیزه
  نبود توازن و تعادل در موارد شاخص های چهارگانه ارتقا 

  سنجش پذیرنبودن برخی شاخص ها ازجمله شاخص های فرهنگی 
با توجه به آسیب شناســـی صورت گرفته، در راســـتای بهبود فرآیند ارتقا، 
ذیلا راهکارهایی متناســـب با مشـــکلات مطرح شـــده در قالب دو دسته 

عوامل توانمندساز ارائه می شود:
توانمندسازی اعضا

یکـــی از دلایـــل ایجاد مشـــکلات فوق الذکر علاوه بر عدم آشـــنایی اعضای 
هیات علمـــی )به عنوان متقاضی( درخصوص آیین نامه ها، بخشـــنامه ها، 
فرآیند ارتقا و نحوه تکمیل صحیح فرم ها، مواردی چون فرسایشی شدن فرآیند 
ارتقا و عدم تسلط و اشراف اعضای کمیته های منتخب و کمیسیون های 
تخصصـــی نســـبت بـــه آیین نامه و بخشـــنامه های مربوط اســـت که در این 
راستا استفاده از افراد باتجربه جهت عضویت در کمیته ها و کمیسیون ها 
ی کارگاه های آموزشـــی و نشســـت های تخصصی جهت  و همچنین برگزار

آشنایی و تسلط اعضای محترم هیات علمی توصیه می شود.
توانمندسازی ساختاری و فرآیندی

ی و فرآیندی، به مجموعه اقدامات و تغییراتی  ی ســـاختار توانمندســـاز
اشـــاره دارد کـــه لازم اســـت در ســـاختار آیین نامه صورت گیـــرد که بتواند 

موجبات بهبود فرآیند ارتقا را فراهم آورد ازجمله:
  ایجاد مکانیسم جدید )اتوماسیونی کردن فرآیند( 

  ایجاد سازوکار مناسب و شفاف 
  زمان بندی مشخص

یت هـــای دانشـــگاه و تعییـــن    توجـــه بـــه آمایـــش ســـرزمین و مامور
ی برای هر استان و منطقه )با  استاندارد های بومی در حوزه علم و فناور

عنایت به آمایش سرزمین و سند تحول و تعالی دانشگاه(
یکرد  ی داشتن در تدوین آیین نامه تهیه مقالات با رو   نگاه خبره محور
توســـعه منطقه ای- ملی در قالب کاربردی و مســـاله محورو اختصاص 

امتیاز ویژه 
  توجه به تعادل و توازن بین بندهای آیین نامه 

  پاسخگویی مناسب جهت رفع ابهام استادان در قالب سامانه 
  ابهام زدایی نسبت به فرآیند ارتقای مرتبه علمی و اطلاع رسانی بهنگام 
درمورد پذیرش و تایید یا عدم پذیرش پرونده ها و اطلاع رســـانی مناســـب 

ی جلسات  یخ برگزار درمورد تار
  طراحـــی برنامـــه تعاملـــی بین کمیته هـــای منتخب، کمیســـیون های 
تخصصی و هیات های ممیزه برای تسریع در روند بررسی پرونده های ارتقا
  رفـــع مشـــکلات مرتبـــط با اطاله زمان و فرآیند بررســـی صلاحیت های 

کتفا به استعلام های منابع قانونی عمومی و ا
ی آیین نامه با تغییرات و رشد علمی   روزآمد ساز

ی در انتخـــاب اعضای کمیتـــه منتخب،    توجـــه بـــه شایســـته ســـالار
کمیسیون های تخصصی و هیات ممیزه

با توجه به موارد ذکرشـــده و آسیب شناســـی صورت گرفته به نظر می رســـد 
ی است آیین نامه ارتقای مرتبه علمی استادان دانشگاه )آیین نامه  ضرور
ارتقای مرتبه اعضای هیات علمی موسســـه های آموزش عالی، پژوهشی 
ی دولتـــی و غیردولتـــی، مصوب جلســـه 776 مـــورخ 94/12/18 (  و فنـــاور

تجدیدنظر و اصلاح شود. 

پژوهشگر مرکز پژوهش های مجلس: 

اثرگذاری استاد  و   کارآمدی دانشگاه 
در ارتقا تاثیر داده شود

هـــادی یوســـفی، پژوهشـــگر مرکز پژوهش هـــای مجلس دربـــاره آیین نامه 
ارتقا گفت: »در ابتدا باید بگویم آیین نامه ســـال 94 تغییراتی را نســـبت به 
آیین نامه سال 89 داشت. شاید مهم ترین تغییر افزایش حداقل امتیازات 
لازم از بند مقالات علمی پژوهشی یعنی تا جایی که به خاطر دارم برای 
ی، حداقـــل امتیاز از 5 به 25 رســـید و  ارتقـــا بـــرای مثـــال بـــه رتبه دانشـــیار
ی  کید بیشـــتر رو برای رتبه اســـتادی از هفت ونیم به 40 رســـید یعنی ما تا
ی داشتیم و عملا در سال 94 اصالت بیشتری به مقاله داده  مقاله محور
شـــد و آن را باید یک تغییر اساســـی دانســـت.« او ادامه داد: »همراه با این 
، بحث ماده فرهنگی و تربیت اجتماعی را هم داشتیم که 10 امتیاز  تغییر
وتویی داشت و فرد درحالی که در آیین نامه قبلی می بایست این امتیاز را 
تنها از یک بند به دســـت می آورد، اما در آیین نامه جدید این امتیاز بین 
یع شـــد. به طور کلی در این آیین نامه شـــاهد کاهش  بندهای مختلف توز
توازن بین مواد آیین نامه بودیم و عملا ارزش گذاری کمتری به فعالیت های 
آموزشی نسبت به فعالیت های پژوهشی داشتیم.« یوسفی تصریح کرد: 
یابی در این آیین نامه اشـــتباه اســـت. ما یک آیین نامه ای برای  »مدل ارز
یم که  همه دانشـــگاه ها، همه رشـــته ها و همه مناطق جغرافیای کشور دار
از این بابت می توان آن را مورد نقد قرار داد. چطور می توان دانشگاهی که 
در مرکز تهران قرار دارد و جزء دانشگاه های برتر بوده و امکانات خوبی هم 
ی مان  دارد را بخواهیم با دانشـــگاهی در یکی از اســـتان ها و شهرهای مرز
یکسان در نظر بگیریم. مثلا ما رشته فیزیک کوانتوم در دانشگاه تهران و 
یم، طبیعتا کیفیت افرادی که جذب این دو دانشگاه  دانشگاه ایلام دار
می شـــوند چه از لحاظ دانشـــجو و چه هیات علمی با یکدیگر متفاوت 
هستند، بنابراین عملکرد و خروجی این دو دسته اعضای هیات علمی 
یابی کنیم؟«  نیز متفاوت خواهد بود، حالا می خواهیم هر دو را یکسان ارز
پژوهشگر مرکز پژوهش های مجلس اظهار داشت: »ما نیازهای مختلفی 
یم اما این آیین نامه ارجحیتی به دانشگاه ها در  در گسترده جغرافیایی دار
گر دانشـــگاهی به نیاز  این زمینه نداده اســـت. یعنی این طور نیســـت که ا
منطقه اش بپردازد، امتیاز ویژه ای داشـــته باشـــد. مســـاله دیگر درباره کل 
یابی این است که مدل ما بروکراتیک است، یعنی به نظر می رسد  مدل ارز
ی طی شود. درحالی که ما می خواهیم به فردی اعتبار  باید یک فرآیند ادار
یابی  علمی بالاتری بدهیم و این نیازمند آن است که از لحاظ علمی، ارز

دقیق تری انجام شود.« 
ی از دانشگاه های برتر دنیا این طور عمل  او بیان داشت: »امروز در بسیار
یابی خبره در رشته و گروه علمی که فرد فعالیت  می شود که یک گروه ارز
یابی فرد به این گروه خبره واگذار می شود.  می کند، تشکیل می شود و کار ارز
... را به عنوان  ایـــن گـــروه هم تولیدات علمی، ســـخنرانی ها و اختراعات و
یابی قرار می دهد و این گروه تشـــخیص  خروجی هـــای یـــک فرد مـــورد ارز
ی به  می دهـــد کـــه آیا فرد این صلاحیت را دارد که مثلا از مرتبه اســـتادیار
؟« یوســـفی بیان داشـــت: »ما با یک آیین نامه  ی ارتقا یابد یا خیر دانشـــیار
یابی قرار می دهیم و  یکســـان همه افراد را در فرآیندی بروکراتیک مورد ارز
یابی یک فرد متخصص شایســـته نیست. اتفاقی که  این مســـاله برای ارز
امروز در نظام اجرایی ارتقای ما رخ می دهد این اســـت که افرادی که در 
یابی را انجام می دهند شاید برخی از آنها  هیات ممیزه دانشگاه ها کار ارز
شـــناخت کافی از حوزه علمی فرد متقاضی ارتقا نداشـــته باشـــند. یعنی 
شـــاید فردی در جامعه شناســـی روســـتایی کار می کند اما ممکن اســـت 
یابی  ی را مورد ارز فردی از رشـــته برق که عضو هیات ممیزه ارتقاســـت و

قرار دهد و این مساله بحث وجهه علمی را تحت الشعاع قرار می دهد.« 
پژوهشـــگر مرکز پژوهش های مجلس افزود: »ما دانشـــگاه های صنعتی، 
یم که می توان  ... در کشور دار جامع، سازمانی، وابسته به نیروهای مسلح و
یابی اســـاتید را براســـاس تقســـیم بندی مدل دانشگاه ها انجام دهیم.  ارز
یابی را براساس گروه های علمی دنبال کرد. طبیعتا  همچنین می توان ارز
اینکه بخواهیم یکباره به دانشگاه ها بگوییم هر دانشگاهی برای خودش 

گانه تدوین کند کار سختی است.«  یابی جدا آیین نامه ارز
او درمورد نحوه اصلاح آیین نامه افزود: »در حال حاضر تمرکز آیین نامه در 
ی بند 1 متمرکز است  ی می شود، رو ماده 3 که مربوط به پژوهش و فناور
ی مقالات علمی و پژوهشـــی تمرکز دارد. ایـــن بند منجر  کـــه ایـــن بنـــد رو
شـــده که آیین نامه به صورت کلی پژوهش محور و مقاله محور شـــود. ماده 
3 که ماده پژوهشـــی اســـت بندهای دیگری دارد. برای مثال در بند 8 و 
کتشـــاف و کاربرد دانش  ی دانش و اختراع و ا ی کاربردی ســـاز کید رو 9 تا

در صنعت و جامعه است.« 
ی آیین نامه اعمال کرد،  کید بر اینکـــه می توان دو تغییـــر رو یوســـفی بـــا تا
یـــح کـــرد: »یکـــی از بحث هـــای این اســـت که ما برای بنـــد 1 ماده 3،  تصر
کثـــر امتیـــاز را تعییـــن کنیـــم و برای ســـایر بندهایی کـــه می خواهیم  حدا
اعضای هیات علمی در آن جهت فعالیت کنند حداقل امتیاز تعریف 
کنیـــم. بـــرای مثـــال بندهای 7 و 8 اســـت از جمله بندهایی هســـتند که 
نیاز است برای آنها حداقل امتیاز تعیین شود. یعنی در وضعیت موجود 
ی هم موضوع دیگری  آیین نامه می توان این کار را انجام داد. بحث اثرگذار
اســـت. یعنی چه در ماده پژوهشـــی، چه آموزشـــی و چه علمی و اجرایی 
ی را برای فعالیت ها مدنظر قـــرار داد. برای مثال در  می تـــوان ایـــن اثرگذار
فعالیت هـــای علمـــی اجرایی عضو هیات علمـــی می تواند دانش خود را 
به زبان عامه مردم مطرح کند. این کار از طریق سخنرانی ها و حضور در 
برنامه هـــای تلویزیونی و رســـانه های مختلف می تواند صورت پذیرد.« او 
تصریح کرد: »این مساله تحت عنوان کارآمدی دانشگاه در حل مسائل 
جامعـــه محســـوب می شـــود و این طـــور نیســـت که حتما بایـــد صنعت و 
بخش هـــای تولیـــدی را بـــا دانـــش تحت تاثیـــر قـــرار داد، بلکه معضلات 
اجتماعـــی و اقتصـــادی هم باید از ســـوی دانشـــگاه مورد توجـــه قرار گیرد 
و این کار هم با نشـــر دانش به زبان عامه می تواند انجام پذیرد. در حوزه 
ی که می تواند  ی آثار باید دنبال شود، آثار علوم انسانی هم بحث اثرگذار
ی  در اختیار سیاســـتگذاران قرار بگیرد و این مهم یک نوع کاربردی ســـاز
دانش در این گروه علمی محسوب می شود و باید برای آن امتیاز لحاظ 
کرد. برای مثال انجام یک سیاست پژوهی برای نهادهای سیاستگذار و 
قانونگذار همچون شورای عالی انقلاب فرهنگی و مجلس شورای اسلامی 
که منجر به یک سیاست یا قانون شود می تواند امتیاز ویژه ای برای عضو 
هیات علمی داشـــته باشـــد.« یوســـفی گفت: »در آیین نامـــه ارتقا و دیگر 
ی هم برای مشارکت عضو هیات علمی در  قوانین موجود می توان امتیاز
ی کرد  یاچه ارومیه لحاظ کرد، یعنی باید کار پروژه هـــای ماننـــد احیای در
که نظر دانشگاه ها و گروه های علمی و اساتیدی که در حوزه های خاص 
تخصص دارند، را برای شروع یک پروژه مدنظر قرار گیرد. به عبارت دیگر 
گر هیات علمی یک نظر تخصصی ارائه دهد و این نظر هم مورد استفاده  ا
قرار بگیرد می تواند در بحث ارتقایش موثر باشد. البته این طور نیست که 
بگوییم حتما این کار در آیین نامه لحاظ شود بلکه باید در دیگر قوانین 

هم تغییراتی را اعمال کرد که به این هدف رسید.« 

عضو شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در گفت وگو با 

»فرهیختگان«:

 امتیاز ارتقا 
به پژوهش های 

 مساله محور 
تعلق می گیرد

محمدحسین ساعی، عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی چندی 
پیش در گفت وگو با »فرهیختگان« از ارائه نســـخه اولیه اصلاح 
آیین نامه ارتقا به شـــورای عالی انقلاب فرهنگی خبر داده بود. او 
چند روز قبل از دیدار نخبگان با رهبر انقلاب به »فرهیختگان« 
گفت: »بررســـی هایی نســـبت به آیین نامه ارائه شده وزارت علوم 
صورت گرفت، نکات اصلاحی بیان شد و مجددا به وزارت علوم 
بازگشت و درحال بررسی است. حدس من این است که ظرف 
یکردهای  یکرد، حل مساله و رو یک تا دو سال آینده ما با چند رو

فرهنگی و کارآفرینی تغییراتی را در آیین نامه داشته باشیم.«
رئیس دانشـــگاه ســـوره در ادامه با اشـــاره به لزوم اصلاح آیین نامه 
ارتقا از جوانب مختلف اظهار کرد: »اصلاحات دیگری نیز وجود 
دارد ازجمله اینکه آیین نامه به گونه ای نوشته نشده است که برای 
اســـاتید هنر بتوان ارتقائات دقیق تری را طراحی کرد یا طرح های 
جدی برای اینکه مدل های متفاوتی برای ارتقا استادان در حوزه 
هنر وجود داشته باشد، مثلا در حوزه فنی مهندسی چنین چیزی 
وجود دارد و تقریبا پذیرفته شده است و تنها باید مدل آن نهایی 
ی افزود: »این  شود و استخراج شود و تبدیل به آیین نامه شود.« و
اتفاقات درحال حاضر درحال رخ دادن است و بررسی ها صورت 
می گیرد و مسیر یک تا دوسال است که شروع شده و حدس من 
این است که احتمالا، تصویب آیین نامه جدید تا قبل از دوسال 

آینده اتفاق بیفتد.« 

   پژوهش از ارتقا حذف نمی شود
او گفت: »شـــاید شـــکل آیین نامه به این صورت است که صرف 
انجام دادن پژوهش اســـتاد می توانســـت نمره های خوبی بیاورد. 
زمانی مقاله نوشـــتن و انجام کارهای پژوهشـــی 20 تا 25 سال قبل 
یکرد  رایـــج نبـــود و بـــرای اینکـــه این چرخ بـــه حرکت دربیایـــد، رو
یابی همه به این صورت اســـت که  کنـــون ارز مناســـبی بـــود. امـــا ا
گر اســـتادی صرفا پژوهش کند  یکـــرد کفایت نمی کند و ا ایـــن رو
یکرد جدید  نبایـــد ارتقـــا مرتبه پیدا کند.«  ســـاعی با اشـــاره بـــه رو
یکرد جدید به این صورت اســـت  آیین نامه ارتقا تصریح کرد: »رو
که پژوهش هایی را برای اساتید درنظر می گیرد که به حل مسائل 
کشور کمک کند و تنها به لحاظ علمی و روش تحقیقی پژوهش 
قابل توجهی نباشـــد، بلکه نتیجه آن نیز حل یک مشـــکل باشد و 
ی این مســـاله تمرکز کند که  این مکانیســـم هایی نیاز دارد که رو
مدل هایـــی را در ایـــن زمینه طراحی خواهیم کرد. پژوهش حذف 
نمی شـــود، امـــا قرار اســـت پژوهش های معطوف به حل مســـائل 

جامعه برای استادان امتیاز بیاورد.«

ادامه از صفحه۴ ادامه در صفحه۵ 

محمدمهدی شریعت باقری
مدیرکلآموزش،اشتغالوکارآفرینیدبیرخانههیاتموسس

علی رضا پورسعید
مدیرکلتحلیلوپردازشدبیرخانههیاتموسس

و عربستان و پاکستان رایج است. از آنجایی که نظام در دیگر کشورهای پیشرفته 
غیرمتمرکز بوده و خود دانشگاه ها و هیات ممیزان آنها اختیار دارند وضعیت شان 
هم تغییر می کند. البته باید این مساله را هم مدنظر قرار دارد که نظام مالی دانشگاه ها 
در این کشورها هم متفاوت است. به همین دلیل به جای اینکه فعالیت اساتید در 
حوزه های مختلف مورد شـــمارش قرار بگیرد، یک ســـری معیارهای خاص را لحاظ 
قرار داده اند. به طور مثال در آنجا عنوان می شود هیات علمی اگر می خواهد به رتبه 
دانشـــیاری برســـد باید شـــهرت ملی داشته باشد، یا استاد کســـی است که شهرت 
بین المللی داشته باشد. مباحثی مانند خلاقیت و نوآوری هم از جمله معیارهایی 
است که مدنظر قرار می گیرد. در معیارهای آموزشی کشورهای برتر به شهرت و اعتبار 
آموزشـــی، اثرگذاری و نوآوری آموزشـــی و ویژگی های فردی توجه می کنند. همچنین 
در حوزه معیارهای پژوهشـــی هم دانشـــگاه های منتخب، مولفه هایی مانند انتشار 
آثار تک مولفی، خلاقیت و نوآوری، جذب منابع مالی، اثرگذاری در پیشرفت رشته 
... را مدنظـــر قرار می دهند. درحالی که ما وقتی نظام های مالی را با  تخصصـــی اش و
 انگیزه های علمی و آموزشی گره زدیم طبیعتا مسیرهای فاسدی را ایجاد می کند و 
نتیجه آن هم وضعیت موجود است. البته در این میان باید این مساله را هم مدنظر 
قرار داد که نظام های حکمرانی در کشورهای برتر متفاوت است و طبیعتا نحوه ارتقای 

عضو هیات علمی هم متفاوت خواهد بود. 

با مدنظر قراردادن اقتضائات آموزش عالی کشـــور چه مســـیری را باید در حوزه ارتقای 
اعضای علمی دنبال کرد؟

باید به یک وفاقی در نظام حکمرانی رسید و بعد گام های جدیدی را در مسیر ارتقا 
برداشت. اولین مساله این است که بحث ارتقا را از تغییر و تحولات دولتی مستثنی 
کنیم. به عبارت دیگر درباره ارتقای هیات علمی در وهله اول یک کمیته یا هیات ثابت 
داشته باشیم و این طور نباشد که با رفت و آمد افراد در بدنه اصلی روند هم تغییر کند. 
همچنین افراد موجهی باید در این کمیته حضور داشته باشد تا حرف آنها برای بدنه 
دانشگاهی کشور مشروعیت داشته باشد؛ چراکه آیین نامه ارتقا زندگی هیات علمی 
را تحت تاثیر قرار می دهد. همچنین باید در این حوزه واقع بینانه نگاه کرده و واقعیت 
دانشـــگاه های کشـــور را لحاظ کرد. امروز بسیاری از کجرویی هایی که در این زمینه 
شاهد هستیم، به دلیل ندیدن واقعیت هاست. البته طبق گفته مقام معظم رهبری 
واقع بینی این معناست که نه کمتر از آنچه هستیم و نه بیشتر از آن خودمان را ببینیم. 
نکته دیگر اینکه باید اصلاحات زیربنایی تدریجی هم داشته باشیم؛ البته اصلاحاتی 
داریم که صرفا به کم و زیاد کردن اصلاحات خلاصه می شـــود، هرچند که کنش و 
واکنش زیادی هم برای همین اصلاحات داریم؛ اما باید به یک سری اصول توجه جدی 
داشته باشیم. در این میان باید به مطلوبات نظام علمی و خیر و منفعت عامه توجه 
کرد و از تعارض منافع هم پرهیز کنیم. نکته دیگر اینکه در بحث ارتقا، مخاطب ما 
هیات علمی است که خودش یک فرد علمی و حرفه ای محسوب می شود، یعنی ما 
با بروکراتیک حرفه ای مواجه هستیم. به عبارت دقیق تر هیات علمی علاوه بر اینکه 
انسان و طبیعتا باهوش است، علم هم دارد و ما باید با این مساله کنار بیایم و نظام 
حکمرانی باید به این مقوله ها توجه جدی داشته باشد. امروز عمدتا غلبه پژوهش 
بر آموزش هم در نسبت امتیازات و هم در بحث بررسی پرونده های هیات علمی، 
عمده نگاه متوجه پژوهش اســـت، درحالی که باید این تناســـب ایجاد شود. مساله 
بعدی اینکه تاکید اصلی ما روی مقاله هم است. هرچند که برای هر ماده ای امتیاز 
وتویی گذاشـــته ایم، اما مســـاله کیفیت عملکرد هیات ممیزه هر دانشگاهی است، 
یعنی بعضا خود دانشـــگاه ها ذیل این وتو ســـخت های خودشان را ایجاد می کنند 
و همین مساله باعث می شود تا فعالیت ها برای اساتید گران تمام  شود. قطعا باید 
به گونه ای ارتقا را دنبال کنیم که باعث نشود هیات علمی ما از حرفه شان زده شوند 
که نتیجه آن هم خروج نخبگان از کشور است. طبیعتا وقتی فرد می بیند در یکی 
از کشورهای خلیج فارس با حجم کار کمتر و پرداختی بهتر زیست علمی بهتری 
خواهد داشـــت طبیعی اســـت که رفتن را به ماندن ترجیح می دهد. متاسفانه امروز 
یکی از چالش هایمان بحث بهره کشی از دانشجویان تحصیلات تکمیلی است که 
یکی از دلایل آن هم ســـنگین بودن انتظاراتی اســـت که از عضو هیات علمی وجود 

دارد و باید با تنظیم گری در این زمینه شرایط را تغییر داد. 
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مجـــــــری انحصـــــــــــاری
 تبلیغــــــــــات محیطــــــــی
 دانشـــگاه آزاد اســـلامی

فراخوان تجديد مزايده عمومی يک مرحله ای ب 1402-27
واگذاری زمين غيرصنعتی )تجاری- خدماتی( در شهرک صنعتی شمس آباد

شـــرکت شـــهرک های صنعتـــی تهـــران به اســـتناد مصوبه هیأت مدیره این شـــرکت در 
ي-خدماتي( در شـــهرک صنعتی  نظر دارد تعداد 10قطعه زمین غیرصنعتي )تجار
شـــمس آباد را از طریق مزایده عمومی به دارندگان معرفي نامه از ســـوی اتحادیه های 
 ، مربوطـــه یـــا مراجع ذیصلاح در زمینه فعالیت های گروه 1 : آرایشـــگاه، لوازم التحریر
ابزار و یراق، قنادی، میوه  فروشـــی، خشکشـــویی و دفتر فنی مهندســـی )تا متراژ 50 
ی،  ی، ادوات و سموم کشاورز مترمربع(، گروه 2: برق صنعتی، مکانیکی، باطریساز
تعویض روغنی، سوپرمارکت و رستوران )متراژ بالای50 مترمربع(، )دارنده هر یک از 
مجوزهای مطروحه معتبر فقط حق انتخاب یک قطعه را در مزایده خواهد داشت( 
را به شرح ذیل و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده با بهره گیری از سامانه تدارکات 
الکترونیکـــی دولت »ســـتاد« با شـــماره مزایـــده )2002001051000032( به صورت نقد و 
اقساط مطابق جدول پیوست واگذار نماید. ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی می باشد:
ی مزایده صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه  1-برگزار
مراحل فرآیند مزایده شامل پرداخت تضمین )سپرده( شرکت در مزایده که می تواند 
، واریز نقدی یا واریز الکترونیکی از طریق  به صـــورت ارائـــه ضمانتنامه بانکی معتبر

کات، اعلام به برنده، واریز  سامانه ستاد باشد، ارسال پیشنهاد قیمت، بازگشایی پا
وجه مزایده و ... در بستر سامانه مذکور انجام می پذیرد.

یافت گواهی  2-علاقه مندان به شـــرکت در مزایده می بایســـت جهت ثبت نام و در
امضـــای الکترونیکی)توکـــن( بـــا مرکز تماس 1456 تماس حاصل نمایند یا به آدرس 
اینترنتـــیwww.setadiran.ir مراجعـــه نمایند. درصـــورت نیاز به راهنمایی جامع با 
یافت فایل آموزشـــی نحوه شـــرکت  مراجعه به وب ســـایت این شـــرکت نســـبت به در

در مزایده اقدام نمایید.
3- چنانچه در قطعه مورد نظر مســـتحدثاتی وجود داشـــته باشـــد برنده قطعه مربوطه 
می بایست قبل از عقد قرارداد، نسبت به تسویه نقدی کل وجه مستحدثات مطابق گزارش 
تامین دلیل با جلب نظر کارشناس رسمی اقدام نماید. بدیهی است که تسویه نقدی کل 
مستحدثات شرط لازم جهت عقد قرارداد می باشد و درصورت عدم پرداخت احتمالی 

مستحدثات و عقد قرارداد این شرکت مجاز به فسخ قرارداد می باشد.
4- خدمات زیربنایی از جمله انشعابات آب، برق و گاز در حد نرم و تعهدات شرکت 
شهرک های صنعتی تهران بوده و مازاد بر آن خارج از تعهدات این شرکت می باشد.

ی کیلومتر 35 آزادراه تهران- قم بعد از فرودگاه بین المللی  آدرس شهرک: شهرستان ر
امام خمینی شهر حسن آباد شهرک صنعتی شمس آباد

گهی مزایده 1402/08/01 می باشد. یخ انتشار آ -  تار
یخ 1402/08/10 یافت اسناد مزایده: ساعت 16:30روز چهارشنبه تار - مهلت زمانی در

یخ 1402/08/20 - مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ساعت 16:30روز  شنبه تار
یخ 1402/08/21 کت ها: ساعت 9 روز یکشنبه تار - زمان بازگشایی پا

- محل بازگشایی پیشنهادها: شرکت شهرک های صنعتی تهران
یافت اطلاعات بیشتر درخصوص  اطلاعات تماس دستگاه مزایده گذار جهت در
کت )الف(: به نشانی: سهروردی شمالی کوچه شهید محبی  اسناد مزایده و ارائه پا
ک 2 طبقه همکف  دبیرخانه شرکت  تلفن: 89324000-021 داخلی266 و 272 پلا

مرکز تماس دفتر ثبت نام : 89324000 داخلی136
شرکت شهرک های صنعتی تهران
شماره شناسه1588345
شماره م.الف2892

یال(مساحت قطعهشماره قطعهنام شهرکردیف یال(قیمت کل پایه  )ر ملاحظاتنوع فعالیتسپرده شرکت در مزایده )ر

نوبت دوم گروه MR-8247.8523.863.887.360 1.193.194.368 1شمس آباد1

نوبت دوم گروه MR-8347.8523.863.887.360 1.193.194.368 1شمس آباد2

نوبت دوم گروه MR-877232.192.640.000 1.609.632.000 2شمس آباد3

نوبت دوم گروه MR-887232.192.640.000 1.609.632.000 2شمس آباد4

نوبت دوم گروه MR-897232.192.640.000 1.609.632.0002شمس آباد5

نوبت دوم گروه MR-909650.872.320.000 2.543.616.000  2شمس آباد6

نوبت دوم گروه MR-919650.872.320.0002.543.616.000 2شمس آباد7

نوبت دوم گروه MR-9448.0522.276.512.000 1.113.825.600 1شمس آباد8

نوبت دوم گروه MR-954822.256.640.000 1.112.832.000 1شمس آباد9

نوبت دوم گروه MR-996429.569.536.0001.478.476.800 2شمس آباد10

نوبت دوم

زهرا رمضانی – فاطمه طاری بخش
گروهدانشگاه


